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PROTOKÓŁ Nr LII/2023 

Sesji Rady Powiatu Toruńskiego 

odbytej w dniu 31 sierpnia 2023 r. 

 w Sali Konferencyjnej Starostwa Powiatowego w Toruniu 

 

Przewodniczący Rady Powiatu Toruńskiego Paweł Polikowski o godzinie 12:00 

otworzył LII Sesję Rady Powiatu Toruńskiego. Przywitał Radnych, Zarząd, Zastępcę Skarbnika 

Powiatu Toruńskiego Katarzynę Julkowską, Sekretarz Powiatu Wiolettę Schreiber, Radczynię 

Prawne Annę Kaszubowską oraz Dominikę Złotowską-Stasiak, Naczelnika Wydziału 

Prewencji Komendy Miejskiej Policji w Toruniu mł. Insp. Macieja Szmeltera, Komendanta 

Miejskiej Państwowej Straży Pożarnej Sławomira Reszkowskiego, Dyrektorów Jednostek 

Organizacyjnych Powiatu Toruńskiego, Naczelników Starostwa Powiatowego oraz wszystkich 

mieszkańców. 

Ad 2. Przewodniczący Rady poinformował, że w chwili obecnej w obradach bierze udział  

18 Radnych, wobec czego Sesja jest prawomocna do podejmowania uchwał.  

Raport ze sprawdzenia obecności stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Listy obecności stanowią załącznik nr 2 do protokołu. 

Ad 3. Przewodniczący Rady poinformował, że porządek obrad został przesłany wraz                                

z materiałami drogą mailową i zapytał, czy są do niego uwagi.  

Starosta Toruński Marek Olszewski zawnioskował o dodanie projektu uchwały w sprawie 

poparcia starań Miasta Torunia o uzyskanie tytułu Europejskiej Stolicy Kultury 2029 r. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie wniosek Starosty Toruńskiego.   

W wyniku głosowania wniosek o dodanie punktu do porządku obrad został przyjęty 

jednogłośnie.  

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Następnie przedstawił zmieniony porządek obrad: 

1. Otwarcie LII Sesji Rady Powiatu.  

2. Stwierdzenie prawomocności obrad. 

3. Przyjęcie porządku obrad.  

4. Przyjęcie protokołu L oraz protokołu LI Sesji Rady Powiatu Toruńskiego.  

5. Przekazanie sprawozdań z działań podejmowanych na terenie nadzoru wodnego  

w Toruniu na obszarach powiatu toruńskiego. 

6. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 

Toruńskiego na rok 2023.  

7. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej  

z budżetu Powiatu Toruńskiego na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków, wojewódzkiej ewidencji 

zabytków lub gminnej ewidencji zabytków położonych na terenie Powiatu 

Toruńskiego.  
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8. Podjęcie uchwały w sprawie poparcia starań Miasta Torunia o uzyskanie tytułu 

Europejskiej Stolicy Kultury 2029 r. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przekazania skargi według właściwości. 

10. Informacja Starosty o pracy Zarządu między posiedzeniami.  

11. Sprawy różne, wnioski i oświadczenia.  

12. Zamknięcie LII Sesji Rady.  

Zmieniony porządek obrad został poddany pod głosowanie.  

W związku z problemem technicznym radnego A.Walczyńskiego podczas głosowania, 

przewodniczący zarządził reasumpcję głosowania.  

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  

W wyniku reasumpcji głosowania porządek obrad został przyjęty 17 głosami „za” przy 1 głosie 

„nie oddanym”.    

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

Ad 4. Przewodniczący Rady zapytał, czy są uwagi do protokołów z L oraz LI Sesji Rady 

Powiatu, które zostały przesłane drogą mailową wraz z materiałami na LII Sesję. Wobec braku 

uwag, protokół z L oraz protokół z LI Sesji Rady Powiatu Toruńskiego zostały przyjęty przez 

Radnych. 

Ad 5.  

Anna Krupska Naczelnik Wydziału Środowiska przedstawiła sprawozdania z działań 

podejmowanych na terenie nadzoru wodnego w Toruniu na obszarach powiatu toruńskiego.  

Materiał stanowi załącznik nr 5 do protokołu.  

Przewodniczący Rady otworzył dyskusję.  

Radny Leszek Syroka powiedział, że w czasie jego dzieciństwa rzeczki miały zapory, które 

spełniały funkcje odwadniająco-nawadniającą. Obecnie zapory te uległy likwidacji. Przy 

obecnych warunkach atmosferycznej niezbędne jest utrzymanie odpowiedniego nawilżenia 

gleby. Czy Wody Polskie planują pogłębić retencję tych drobnych rzek na terenie powiatu 

toruńskiego.  

Przewodniczący Rady zaproponował, by pytanie skierowane zostało do Wód Polskich.   

Naczelnik Krupska zgodziła się dodając, że przedstawiła jedynie sprawozdanie za ubiegłe lata.  

Radny Tomasz Zakrzewski powiedział, że jest to dość istotny temat i szkoda, że nie ma 

przedstawiciela Wód Polskich. Podkreślił, że duża ilość wody „ucieka” np. Drwęcą  czy Wisłą 

do morza. Zaapelował o poważne podejście do melioracji.  

Starosta Toruński Marek Olszewski powiedział, że temat ten wywołał spore zainteresowanie. 

Zasugerował by, na kolejne posiedzenie Rady zaproszony został przedstawiciel Wód Polskich.  

Przewodniczący Rady Paweł Polikowski wyraził aprobatę dla propozycji Starosty.  

Radny Andrzej Siemianowski powiedział, że Starosta Toruński uprzedził go, proponując  

zapraszenie przedstawicieli Wód Polskich. Następnie zapytał, czy Naczelnik Wydziału 

Środowiska wie jakimi środkami dysponują Wody Polskie w powiecie toruńskim. Czy 

pozyskiwane są środki europejskie na retencję lub meliorację. Czy taką informację mogłaby 

przedłożyć Naczelnik Krupska na piśmie albo też we współpracy z Wodami na kolejnej sesji.  

Naczelnik Krupska powiedziała, że znane są jej środki spółek wodnych, przedstawione one 

były na posiedzeniu Komisji Infrastruktury Komunalnej, Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony 

Środowiska.  
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Radny Tomasz Zakrzewski powiedział, że czasami są dwie czasami jedna spółka wodna na 

terenie gminy. Podkreślił, że na problem trzeba spojrzeć całościowo.  

Wobec braku dalszych pytań Przewodniczący podziękował za wystąpienie i przeszedł do 

kolejnego punktu porządku obrad.  

Ad 6.  Zastępca Skarbnika Powiatu Katarzyna Julkowska przedstawiła projekt uchwały Rady 

zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu Toruńskiego na  rok 2023. 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tomasz Wierzbicki poinformował, że dnia 

31.08.2023 r. Komisja Budżetu i Finansów pozytywnie zaopiniowała omawiany projekt 

uchwały. Powiedział, że chciałby krótko skomentować temat waloryzacji i transparentności, 

przyjęcie jednolitych zasad rozliczeń z obustronnym udziałem, partycypowaniem w ryzyku, 

które wiązało się z podwyżką cen. Wyraził zadowolenie oraz poparcie dla Zarządu, że w ten 

sposób zostało to rozwiązane.  

Przewodniczący Rady otworzył dyskusję. 

Radny Andrzej Siemianowski zwrócił się z pytaniem, na co konkretnie przeznaczone zostały 

środki finansowe w wysokości 300 tys. zł przyznane Szpitalowi Powiatowemu w Chełmży. 

Następnie zapytał o negocjacje z firmą BudEko.   

Starosta Toruński Marek Olszewski odniósł się do kwestii waloryzacji wynagrodzenia dla 

wykonawcy za budowę w Osieku. Powiedział, że inwestycja ta - jak i trzy inne - rozpoczęły się 

przed pandemią i przed wojną w Ukrainie, a kończone były już podczas tych zdarzeń. 

Wykonawca wystąpił z roszczeniem dotyczącym podwyższenia kosztu m.in. materiałów 

budowlanych. Dodał, że wykonawca ma prawo proponować wyliczenie według swojego 

punktu widzenia, jednak jego ocena jest subiektywna. Roszczenie wykonawcy przekroczyło 

900 000 zł. Zarząd zastosował przy rozpatrywaniu tego wniosku kryteria, które wcześniej 

zostały zastosowane w stosunku do inwestycji drogowych i inwestycji kubaturowych. 

Podkreślił, że rozpatrując roszczenie uwzględnić należało również fakt, że umowa została 

zawarta wcześniej, niż zaistniały ww. zjawiska. Część robót wykonana była jeszcze po starych 

cenach. Część materiałów była zakupiona i wykorzystana także wcześniej. Wzrost cen 

materiałów budowlanych nie następował w ścisłym związku z inflacją. Ceny materiałów 

wahały się w tym czasie. Po zastosowaniu obiektywnych i twardych wskaźników okazało się, 

że to roszczenie może być uznane w znacznie niższej wysokości, niż zgłosił wykonawca, czyli 

180 000 zł.  Według stosowanych zasad ryzyko rozłożone jest po połowie, czyli 90 000 zł  z 

ww. kwoty musiał ponieść wykonawca. 

 Radny Andrzej Siemianowski powiedział, że rozumie argumentację i uzasadnienie. Dodał, że 

z pewnością nad ostatecznym kształtem kwoty decydował jakiś zespół. Poprosił o przybliżenie 

sposobu wyliczenia tej kwoty.  

Starosta Toruński Marek Olszewski powiedział, że wyliczeniem szczegółowym zajęli się 

pracownicy Wydziału Inwestycji i Remontów Starostwa Powiatowego. Materiał jest bardzo 

obszerny i zaprosił radnego do Naczelnika Wydziału w celu zapoznania się z nim.  

Wicestarosta Toruński Michał Ramlau odniósł się do środków przekazanych Szpitalowi  

w kwocie 300 000 zł. Powiedział, że będą one przeznaczone na remont kuchni szpitalnej ze 
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szczególnym uwzględnieniem montażu klimatyzacji oraz budowę specjalnych boksów przy 

ulicy, aby ułatwić wywóz nieczystości z terenu szpitala.  

Radny Tomasz Wierzbicki powiedział, że wywołał dyskusję na temat tej waloryzacji. Dodał, 

że patrząc całościowo przez koszt budowy Środowiskowego Domu Samopomocy w Osieku, 

czyli niespełna 8 000 000 zł., to te 180 000 zł. to niewielki ułamek procentowy, te kwoty są 

symboliczne, jeżeli chodzi o cały zakres inwestycji.  

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. 

W wyniku głosowania Uchwała Nr LII/312/2023 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia  

31 sierpnia 2023 r. zmieniająca uchwałę w sprawie uchwalenia budżetu Powiatu 

Toruńskiego na  rok 2023, została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

Ad 7. Wicestarosta Toruński Michał Ramlau przedstawił projekt uchwały w sprawie określenia 

zasad udzielania dotacji celowej z budżetu Powiatu Toruńskiego na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków, 

wojewódzkiej ewidencji zabytków lub gminnej ewidencji zabytków położonym na terenie 

Powiatu Toruńskiego. 

Przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury i Sportu Rafał Lewandowski poinformował, że 

dnia 31.08.2023 r. Komisja Edukacji, Kultury i Sportu pozytywnie zaopiniowała omawiany 

projekty uchwały.  

Przewodniczący Rady otworzył dyskusję. 

Radny Tomasz Wierzbicki zapytał czy o te dotacje celowe będą mogli ubiegać się zarówno 

inwestorzy publiczni, jak i prywatni. 

Starosta Toruński Marek Olszewski powiedział, że korzystać będą mogli prywatni i publiczni 

inwestorzy.  

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. 

W wyniku głosowania Uchwała Nr LII/313/2023 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia  

31 sierpnia 2023 r. uchwały w sprawie określenia zasad udzielania dotacji celowej  

z budżetu Powiatu Toruńskiego na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków, wojewódzkiej ewidencji 

zabytków lub gminnej ewidencji zabytków położonym na terenie Powiatu Toruńskiego, 

została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

Ad 8. Starosta Toruński Marek Olszewski przedstawił projekt uchwały w sprawie poparcia 

starań Miasta Torunia o uzyskanie tytułu Europejskiej Stolicy Kultury 2029 r. 
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Przewodniczący Komisji Edukacji, Kultury i Sportu Rafał Lewandowski poinformował, że 

dnia 31.08.2023 r. Komisja Edukacji, Kultury i Sportu pozytywnie zaopiniowała omawiany 

projekty uchwały.  

Przewodniczący Rady otworzył dyskusję. 

Radny Andrzej Siemianowski, w imieniu Koalicji Obywatelskiej poinformował, że wspiera tę 

cenną inicjatywę i wierzy, że tym razem będzie to szczęśliwe  zakończenie i Toruń uzyska tytuł 

Europejskiej Stolicy Kultury w roku 2029. 

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. 

W wyniku głosowania Uchwała Nr LII/314/2023 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia  

31 sierpnia 2023 r. w sprawie poparcia starań Miasta Torunia o uzyskanie tytułu 

Europejskiej Stolicy Kultury 2029 r., została podjęta jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Ad 9. Sekretarz Powiatu Toruńskiego Wioletta Schreiber powiedziała, że 8 sierpnia 2023 r. do 

Rady Powiatu wpłynęła skarga na niewłaściwe wykonywanie czynności przez pracownika 

Starostwa Powiatowego w Toruniu. Skarga została przekazana na posiedzenie Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji.  

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Agnieszka Janiaczyk-Dąbrowska 

powiedziała, że członkowie Komisji dnia 21 sierpnia 2023r zapoznali się z materiałami. 

Komisja mając na uwadze art. 7 ustawy o pracownikach samorządowych jednomyślnie uznała, 

że to Starosta wykonuje czynności z zakresu prawa pracy dla pracowników urzędu. W związku 

z powyższym, zgodnie  z art. 231 Kodeks postępowania administracyjnego, Radę Powiatu 

Toruńskiego uznaje się za niewłaściwą do rozpatrzenia skargi i postanawia przekazać ją do 

organu właściwego tj. Starosty Toruńskiego.  

Przewodniczący Rady otworzył dyskusję. 

Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady zarządził głosowanie. 

W wyniku głosowania Uchwała Nr LII/315/2023 Rady Powiatu Toruńskiego z dnia  

31 sierpnia 2023 r. w sprawie przekazania skargi według właściwości, została podjęta 

jednogłośnie. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

Uchwała stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

Ad 10. Przewodniczący Rady poinformował, że Informacja Starosty o pracy Zarządu między 

posiedzeniami wraz z materiałami na sesję została przesłana drogą elektroniczną, następnie 

otworzył dyskusję. 

Wobec braku dyskusji Przewodniczący Rady przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad. 

Ad 11. Przewodniczący otworzył dyskusję.  
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Radny Andrzej Siemianowski zwrócił się z pytaniem czy w powiecie toruńskim odnotowane 

zostały przypadki zachorowań  na legionellę. Następnie zwrócił się z prośbą o rozważanie  

przez Zarząd, aby przy drogach pieszo-rowerowych usytuować ławeczki ze śmietnikami oraz 

nasadzić drzewa.  

Starosta Toruński Marek Olszewski powiedział, że nie otrzymał żadnej informacji od 

Powiatowego Inspektora Sanitarnego o przypadkach legionelii w naszym powiecie. Dodał, że 

zwróci się z tym pytaniem na najbliższym posiedzeniu Komisji Bezpieczeństwa, która odbędzie 

się w przyszłym tygodniu. Następnie nawiązując do  uzupełnienia wyposażenia ścieżek 

rowerowych powiedział, że infrastruktura towarzysząca budowie ścieżek jest zawarta  

w projektach technicznych i jest częścią inwestycji. Dodał, że w przypadku skonkretyzowanych 

oczekiwań mieszkańców co do miejsc przy ścieżkach, propozycje zostaną przekazane do PZD 

w Toruniu. Podkreślił, że sprawa nasadzeń to sprawa dyskusyjna. Latem te drzewa dają cień, 

jednak jesienną porą zanieczyszczają ścieżki, utrudniając tym samym jadę, należy to rozważyć, 

jednak nie neguje takiej potrzeby. 

Radny Mirosław Nawrotek zwrócił się z pytaniem o sytuację  grunt  nabytego w Złotorii od 

gminy Lubicz, na którym znajduje się dzikie wysypisko śmieci. Następnie zapytał o monitoring 

rowerowej w Sąsiecznie, na jakim to jest etapie. Podkreślił, że ścieżka ta jest notorycznie 

rozjeżdżana przez samochody osobowe.  

Starosta Toruński powiedział, że w sprawie gruntu w Złotorii, odpowiedź zostanie udzielona 

na piśmie.  

Dyrektor Powiatowego Zarządu Dróg w Toruniu Adam Orłowski powiedział, że ścieżka 

rowerowa w Sąsiecznie biegnie w ciągu drogi gminnej. Nawierzchnia tej gminnej drogi jest 

nawierzchnią gruntową w związku z czym kierowcy chcąc komfortowo poruszać się w ciągu 

tej drogi wybierają ścieżkę rowerową. Założona została fotopułapka. Dwie sprawy udało się 

zgłosić na policję i skutecznie wyegzekwować mandaty. Jeżeli chodzi o monitoring i działania 

zapobiegawcze, rozważany był montażu słupków blokujących, jednak liczne zjazdy na pola 

uprawne byłyby używane do wjazdów na ścieżkę.  Dopóki gmina nie przebuduje nawierzchni 

drogi gminnej, problem będzie funkcjonował cały czas.  

Wobec braku dalszej dyskusji Przewodniczący Rady przeszedł do kolejnego punktu porządku 

obrad. 

Ad 12. Przewodniczący Rady podziękował wszystkim obecnym za udział w LII Sesji Rady 

Powiatu Toruńskiego i zamknął posiedzenie o godzinie 13:15. 

 

Protokołowała: 

Agnieszka Szymborska 

                                                                                Przewodniczył: 

                                                                                                   Przewodniczący Rady 

                                                                                                    Powiatu Toruńskiego 

                                                                                    Paweł Polikowski 


